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Udsendt:  16. juni 2025 
 

Referat af bestyrelsens 9. møde 
Onsdag den 4. juni 2025 kl. 16.00 til 18.00.  
Sted: Ledreborg Allé 2A, Lejre 
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ner  
9.6 Valg af nyt rådsmedlem  
 
Orientering 
 
9.7 Fjordprojekt under udvikling: Samarbejde mellem DHI (Dansk Hydraulisk Institut), DTU 
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Beslutning 
 
9.1 Godkendelse af dagsordenen 

 

Beslutning: 

Dagsorden blev godkendt med tilføjelse af et supplerende punkt 9.2.a om interesseområ-
deudpegning for råstofudvinding.  
 

 
9.2 Heldags bestyrelsesmøde med besigtigelser i Nationalparken   
 /v. Anders Bülow 
 
Baggrund 
Den oprindeligt planlagte fælles studietur for bestyrelse, råd og sekretariat den 10. sep-
tember, er aflyst til fordel for et heldagsmøde kl. 9-17 for bestyrelsen med besigtigelser af 
hot spots i Nationalparken samt drøftelser af udvalgte dagsordenspunkter i forbindelse 
med frokost på en kro /restaurant. Dagen foregår i bus. Programmet vil både have fokus 
på afsluttede projekter, igangværende projekter samt mulige fremtidige projekter.  
Der vil senere blive arrangeret et møde mellem bestyrelse og råd med en passende dags-
orden. 
Vi foreslår følgende tentative program for dagen: 

o Gartnerhuset i Sct. Hans Have (hvor vi mødes) 
o Besigtigelse af Bognæs-projektet 
o Haldrups Grund – kommende mulige trædesten i Nationalparken 
o Frokost på restaurant /kro og mødepunkter til drøftelse/beslutning 
o Besigtigelse af Eskilsø-projektet – (masser af trækfugle!) 
o Besigtigelse af Selsø – fremvisning af projekt ”Fuglenes Halvø” 

 
 
Indstilling: 
Det indstilles, at bestyrelsen tiltræder forslaget 
 
 
Beslutning: 
Indstillingen blev godkendt 
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9.2a Høring om udpegning af Herslev som interesseområde for råstofindvinding 
 
Baggrund 
Nationalparken modtog den 3. juni en partshørings-mail fra Region Sjælland om mulig ud-
pegning af et større område ved Herslev som interesseområde for råstofindvinding. Det 
undersøgte område er skitseret på omstående kort.  
 
I forbindelse med kortlægningen har regionen fortaget en screening af arealinteresserne. 
Fra rapporten: 
 
”Der er foretaget en overordnet screening af arealinteresser hovedsageligt på baggrund af 
Danmarks Arealinformation, Plandata.dk og Slots- og Kulturstyrelsens hjemmeside samt 
naturbasen.dk med fokus på de konflikter, som vil kunne udgøre en væsentlig hindring for 
en fremtidig udnyttelse af en eventuel råstofressource.  
 
Nationalparker 
Kortlægningsområdet er beliggende inden for Nationalpark Skjoldungernes Land.  
 
Natura 2000 områder  
Kortlægningsområdet ligger ca. 70 m øst og ca. 100 m syd for Natura 2000-område nr. 
136, Roskilde Fjord og Jægerspris, som omfatter habitatområde H120 og H199 samt fugle-
beskyttelsesområde F105 og F107.  
 
Bilag IV- og rødlistearter  
Der er ikke registreret Bilag IV-arter inden for kortlægningsområdet i hverken Miljøporta-
len, Arter.dk eller Naturbasen. Der er registreret flere rødlistede fuglearter inden for kort-
lægningsområdet i form af bl.a. troldand (NT), grønbenet rørhøne (VU), blishøne (VU), 
sanglærke (NT), sangsvane (VU) og krikand (VU), hvoraf flere er på udpegningsgrundlaget 
for fuglebeskyttelsesområde F105.  
 
§ 3 beskyttede naturtyper samt udpegede naturbeskyttelsesinteresser, natur- og 
lavbundsarealer  
Der er ikke registret nogle naturtyper beskyttet efter Naturbeskyttelseslovens § 3 inden 
for kortlægningsområdet. Kortlægningsområdet er ikke udpeget med naturbeskyttelsesin-
teresser og området ligger ikke inden for økologiske forbindelsesområder. I øst er en min-
dre del af kortlægningsområdet udpeget som lavbundsareal.  
 
Grundvand  
Den vestlige del af området ligger inden for område med drikkevandsinteresse (OD), mens 
det østlige del af området ligger inden for område med særlig drikkevandsinteresse (OSD). 
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I øst ligger dele af kortlægningsområdet inden for indvindingsopland til Herslev Vand-
værk og området grænser op til boringsnære beskyttelsesområder (BNBO) omkring vand-
værksboringerne.   
 
Kulturarv og fredninger  
Der er ikke registreret nogle fredede områder inden for kortlægningsområdet. Der er regi-
steret en del af en fortidsmindebeskyttelseszone til en gravhøj i den sydlige del af kortlæg-
ningsområdet. Derudover er der registreret et fortidsmindeareal i øst samt tre ikke fre-
dede fortidsminder. I øst er en mindre del af området udpeget som kulturarvsareal. Stør-
stedelen af kortlægningsområdet på nær en del i syd er udpeget med kulturhistorisk beva-
ringsværdi og værdifulde kulturmiljøer.  
 
Bygge- og beskyttelseslinjer  
Både i den sydlige og den nordøstlige del af kortlægningsområdet ligger der flere beskyt-
tede sten- og jorddiger. En mindre del af kortlægningsområdet i øst ligger inden for kirke-
byggelinje. En del af området i vest og en mindre del i nord ligger inden for strandbeskyt-
telseslinjen. I sydvest ligger kortlægningsområdet indenfor åbeskyttelseslinje.  
 
Landskab og landbrug  
Størstedelen af kortlægningsområdet er udpeget med bevaringsværdigt landskab. Områ-
det er ikke udpeget med nogen geologiske bevaringsværdier. Hele området er udpeget 
som særlig værdifuldt landbrugsområde.  
 
Jordforurening  
Sluphusvej, der gennemskærer den centrale del af kortlægningsområdet, er kortlagt med 
jordforurening på vidensniveau 2 (V2).  
 
Lokalplaner  
Kortlægningsområdet ligger ikke inden for område med vedtagne lokalplaner eller lokal-
planer i forslag.  
 
Vandområdeplanen  
Kortlægningsområdet ligger inden for en terrænnær (dkms_3018_ks) og en dyb grund-
vandsforekomst (dkms_3626_kalk) jf. Miljøstyrelsens Vandområdeplaner 2021-2027. Den 
terrænnære grundvansforekomst har en god kvantitativ tilstand og en god kemisk til-
stand, mens den dybe grundvandsforekomst har en god kvantitativ tilstand og en ringe 
kvantitativ tilstand. Begge grundvandsforekomster er målsat til god kvantitativ tilstand og 
god kemisk tilstand. Jf. Miljøstyrelsens høring af genbesøg af Vandområdeplaner 2021-
2027 er tilstanden og målsætningen for grundvandsforekomsterne videreført.  
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Umiddelbart sydvest for kortlægningsområdet ligger et målsat vandløb (DK ID c00431). 
Vandløbet er vurderet til dårlig økologisk tilstand og ukendt kemisk tilstand jf. Miljøstyrel-
sens vandområdeplaner 2021-2027. Vandløbet er målsat til god økologisk tilstand og god 
kemisk tilstand. Jf. Miljøstyrelsens høring af genbesøg af Vandområdeplaner 2021-2027 er 
vandløbet vurderet til ringe økologisk tilstand og god kemisk tilstand. Vandløbets målsæt-
ning er videreført.  
 
Umiddelbart vest for kortlægningsområdet ligger et målsat kystvand (DK ID 2). Kystvan-
det er vurderet til moderat økologisk tilstand og ikke-god kemisk tilstand jf. Miljøstyrel-
sens Vandområdeplaner 2021-2027. Kystvandet er målsat til god økologisk tilstand og 
god kemisk tilstand. Jf. Miljøstyrelsens høring af genbesøg af Vandområdeplaner 2021-
2027 er tilstanden og målsætningen for kystvandet videreført. Der er ingen målsatte søer 
indenfor eller nær kortlægningsområdet.  
 
Samlet vurdering  
Det vurderes ud fra bekendtgørelsen (BEK nr. 943 af 27/06/2016) om Nationalpark 
Skjoldungernes Land, at nationalparken ikke i sig selv udelukker muligheden for råstof-
indvinding. Interesserne omkring nationalparken vil indgå i regionens afvejninger efter 
råstoflovens § 3.    Det vurderes endvidere, at visse andre areal- og beskyttelsesinteresser 
kan begrænse muligheden for råstofindvinding, hvorfor dispensation, indsnævring af om-
rådet og/eller nærmere vurderinger forud for videre planlægning og eventuel indvinding 
må forventes.  Bilag E viser de væsentligste arealinteresser. Dog vises OSD, OD, særlig vær-
difuldt landbrugsområde, kulturhistorisk bevaringsværdi, værdifulde kulturmiljøer og be-
varingsværdigt landskab ikke, da det dækker størstedelen af kortudsnittet.” 
 
Høringsfristen er 30. juni 
 
Indstilling 
Sekretariatet indstiller, at Nationalparken forholder sig til spørgsmålet om udpegningen af 
Herslev som interesseområde for råstofindvinding med følgende udtalelse: 
 
”Nationalpark Skjoldungernes Land er i sin tid udpeget som landets 4. nationalpark på 
grund af områdets mange naturperler, kulturhistorien, fjordkulturen og ikke mindst de 
landskabelige værdier. I bekendtgørelsen for Nationalparken beskrives det således i §3 
bl.a., at ”Der skal skabes bedre sammenhæng mellem nationalparkens naturtyper og land-
skaber, herunder især forbindelse mellem fjord, kystarealer, ådale, enge, overdrev og 
skove” og, at ”Nationalparkens landskabelige helheder skal sammen med karaktergivende 
landskabselementer og markante geologiske formationer bevares og synliggøres”. 
På denne baggrund finder Nationalparken det betænkeligt at udpege Herslev som interes-
seområde for råstofudvinding. Såfremt området alligevel udpeges, bør der være stor fokus 
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på kortest mulige gravetilladelse samt på reetablering med størst mulig fokus på de land-
skabelige værdier.”  
 
Diskussion og beslutning   
Tina Mandrup var overrasket over udpegningsforslaget og dets voldsomt store arealud-
strækning og oplyste, at kommunen vil tage stærkt afstand til udpegningen.  
 
Tomas Breddam var enig, men mente at argumentet skal være, at udpegningen af et så 
stort interesseområde midt i Nationalparken er ødelæggende for de store samfundsmæs-
sige værdier, som Nationalparken repræsenterer. 
 
Julie Nielsen påpegede, at det er højest sandsynligt, at området rummer fortidsminder og 
sagde, at Slots- og Kulturstyrelsen har dårlige erfaringer med, at der bliver foretaget de 
arkæologiske forundersøgelser forud for indvindingstilladelser, som museumsloven fore-
skriver. 
 
Anders Brusendorff synes, at Nationalparken absolut bør tage afstand fra udpegningen 
 
Tomas Breddam fandt sekretariatets forslag til udtalelse for blød, og mener at den sidste 
sætning bør udelades.   
 
På baggrund af de faldne bemærkninger vil sekretariatet fremsende følgende udtalelse:  
 
”Nationalpark Skjoldungernes Land er i sin tid udpeget som landets 4. nationalpark på 
grund af områdets mange naturperler, kulturhistorien, fjordkulturen og ikke mindst de 
landskabelige værdier. I bekendtgørelsen for Nationalparken beskrives det således i §3 
bl.a., at ”Der skal skabes bedre sammenhæng mellem nationalparkens naturtyper og land-
skaber, herunder især forbindelse mellem fjord, kystarealer, ådale, enge, overdrev og 
skove” og, at ”Nationalparkens landskabelige helheder skal sammen med karaktergivende 
landskabselementer og markante geologiske formationer bevares og synliggøres”. 
 
På denne baggrund finder Nationalparken, at udpegningen af et så stort område, belig-
gende midt i Nationalparken, som interesseområde for råstofgravning vil være i konflikt 
med de samfundsmæssige interesser, som udpegningen af Nationalparken repræsente-
rer”. 
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9.3 Anskaffelse af båd til driftsopgaver på fjorden 
 /v. Henrik Sidenius Paaby 
 
Bilag 9.3.a: Behov for anskaffelse af båd til driftsopgaver på fjorden 
 
Baggrund 
Nationalparken har hidtil løst behovet for båd til driftsopgaver på fjorden ved, at National-
parkens sejlende medarbejder (Sam Christensen) har stillet sin private båd til rådighed. 
Denne mulighed foreligger ikke længere, da båden tages ud af drift. Der henvises til bilag 
9.3a for en beskrivelse af behovet for at have en båd til rådighed samt de praktiske og øko-
nomiske overvejelser i forbindelse hermed.   
 
Indstilling: 
På denne baggrund indstiller sekretariatet, at Nationalparken anskaffer den anbefalede arbejds-
båd snarest, og at båden finansieres af indeværende års budget således, at den planlagte opsparing 
på 500.000 kr., som blev besluttet på det seneste bestyrelsesmøde, reduceres til 280.000 kr.  
 
Når forslaget om bådanskaffelsen kommer nu – kun 2 måneder efter bestyrelsesmødet i marts, 
hvor bestyrelsen godkendte det reviderede budget for 2025 med en beslutning om at konsolidere 
den akkumulerede opsparing til 1,2 mio. kr. – skyldes det, at Sam’s båd er taget hurtigere ud af 
drift end forventet, samt at en alternativ mulighed for at etablere et fællesskab med Naturstyrelsen 
om driften af deres tilsvarende fjordbåd imod forventning ikke lader sig praktisere (Naturstyrel-
sen har sagt nej hertil af praktiske årsager). Sekretariatet havde derfor ikke kalkuleret med nød-
vendigheden af at anskaffe en båd allerede i 2025. 
 
Konsolideringen af den planlagte opsparing fra den nuværende egenkapital på 700.000 kr. til 
1.200.000 kr. kan – hvis det findes hensigtsmæssigt – ske over de efterfølgende år. 
 
 
Beslutning: 
Indstillingen blev godkendt 
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9.4 Lejre Højskole – Indgåelse af partnerskab 
 /v. Anders Bülow 
 
Bilag 9.4a Lejre Højskole – Strategiske partnerskaber der styrker 
 
Baggrund 
Lejre Højskole er en folkehøjskole etableret i Kirke Såby og med en profil tæt på National-
parken herunder bl.a. natur, friluftsliv, kystfriluftsliv, bæredygtighed og lokal kulturhisto-
rie. Højskolen er pt i en indledende fase til en fysisk etablering med udgangspunkt i ejer-
skabet af gården ”Grangaarden” og etablering af et nybygget kvarter omkring højskoleslet-
ten. 

Nationalparken har haft samarbejde med Lejre Højskole siden de første tanker om en høj-
skole i Lejre startede for år tilbage. Dette har udmøntet sig i flere fælles aktiviteter og sam-
arbejder. Sammen har vi udbudt og afviklet et ugelangt sommerhøjskoleforløb: ”Natur og 
Kultur i Nationalpark Skjoldungernes Land”; Nationalparken har medfinansieret en klink-
bygget ”Ejby-jolle” ud af en bådsamling på fire, som fysisk skal placeres på Haldrups 
Grund; og endelig var der uropførelse af musikken skrevet til nationalparken: ”Lyden af 
Skjoldungestien”, som fandt sted på højskolen. 

Haldrups Grund er tænkt som udgangspunkt for højskolens maritime profil med kystfri-
luftsliv, og derfor indgår Lejre Højskole i udviklingsplanerne for grunden.  

Generelt betragter vi alle nationalparkens højskoler som yderst vigtige i formidling i og 
om Nationalparken natur, kultur og værdier. 

Nationalparken har i samarbejde med Lejre Højskoles bestyrelse og ejendomsfond udvik-
let på ideen om et stærkere strategisk samarbejde. Analysen er, at naturpleje og naturgen-
opretning (praktiske regenerative naturindsatser) endnu ikke er en del af de danske høj-
skolers profiler. Nationalparken ser stærke muligheder i at styrke værdikæden, hvor sam-
arbejdet passer ind i vores bestræbelser på at udvikle muligheden for, at danske virksom-
heder investerer i udvikling af nationalparkernes naturindsatser. 

Det kan bl.a. ske gennem værdikæden: 

 ESG/CSR: Regionale og lokale virksomheder bidrager med midler til na-
turgenopretning. 

 Ønske/krav om bæredygtighed/natur/biodiversitet/naturgenopretning  
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 Højskole som HUB og lærings-/oplysnings-aktør og -operatør (kursisters 
involvering under og efter et højskoleophold)  

 En nationalpark (brand og fagfaglig garant)  

 Konkrete natur-positive elementer/outputs (ålegræsudplantning, natur-
pleje, skovplantning, naturgenopretning etc.) 

Der findes ingen højskole i Danmark, der har fokus på biodiversitet og naturgenopretning. 
Lejre Højskole kunne blive den første. 

Indstilling: 
 
Det indstilles at sekretariatet arbejder videre med udmøntning af et kommende partner-
skab med Lejre Højskole. Partnerskabet etableres under forudsætning af, at også Lejre 
Kommune indgår i partnerskabet. 
 
 
Diskussion og beslutning: 
Punktet og bilaget gav anledning til en lang diskussion og mange spørgsmål. 
 
Tina Mandrup kan ikke tiltræde indstillingen, idet sagen bygger på et dokument (bilag 
9.4a) baseret på samtaler mellem Nationalparken og Lejre Højskole uden nogen form for 
involvering af Lejre Kommune. Lejre Kommune præsenteres i dokumentet som værende 
en del af partnerskabsideen uden på nogen måde at være involveret, orienteret eller fore-
holdt sagen. Endvidere indeholder bilaget deciderede fejlagtige oplysninger, der kan vild-
lede Nationalparkens bestyrelse i beslutningen.   
 
Tanja Jordan fandt det ikke præcist beskrevet, hvad højskolen vil. Tanja Blindbæk Olsen 
spurgte ind til, om vi ikke havde sat Nationalparkens partnerskabsprogram på pause som 
tidligere besluttet. Endvidere hvad Nationalparken får ud af samarbejdet. Per Frydenlund 
fandt også bilagsbeskrivelsen ”floffy”.  
 
Anders Bülow beklagede, hvis bilaget til punktet (bilag 9.4a) fremsendt til Nationalparken 
fra Lejre Højskole, ikke var afstemt mellem Lejre Kommune og Lejre Højskole. Det var han 
uvidende om. Endvidere beklagede Anders, at han har brugt ordet ”partnerskab” i denne 
sammenhæng, idet det intet har med partnerskabsprogrammet at gøre. Der er derimod 
tale om at udvide et flerårigt eksisterende samarbejde gennem et oplæg til strategisk sam-
arbejde med højskolen med et yderligere fagligt indhold, der bl.a. kredser om naturgenop-
retning og regenerativ naturpleje. Tanken om at oprette en Nationalpark-højskole var alle-
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rede inde i Nationalparkens første 6-årsplan, og Nationalparken har derfor længe samar-
bejdet med Lejre Højskole. Nationalparken har bl.a. finansieret en traditionel klinkbygget 
jolle, der skal indgå i en jollesamling til rådighed for højskolen samt øvrige sejladsaktivite-
ter på Haldrups Grund.  
 
Julie Nielsen spurgte ind til, om der er tale om at aftalen vil indebære økonomiske forplig-
telser for Nationalparken, hvilket Anders Bülow afkræftede: Nationalparksekretariatet 
lægger alene op til en opbakning til Højskolen´s profil i den videre proces mod endelig 
etableringen.  
 
Tomas Breddam anbefalede en opbakning til højskolen, idet han finder, at hvis det kan 
lade sig gøre, er det en god mulighed for at nå unge mennesker i nationalparkens arbejde 
med at formidle natur til denne målgruppe. Tomas fandt det heller ikke ”farligt” at bakke 
op om initiativet.  
 
Beslutning 
På baggrund af de mange bemærkninger og diskussionen konkluderede Torben Flinch, at 
sekretariatet arbejder videre med ideen og uddyber materialet hen mod en beslutning på 
næste bestyrelsesmøde. 
 
 
 
9.5 Ådals-projekt (Kornerup Å): Samarbejde mellem Nationalparken, Lejre og Ros-

kilde kommuner   
 
Baggrund 
Både Roskilde og Lejre kommuner er engageret i det tværregionale EU-projekt Land4Cli-
mate, som har fokus på effektiv udtagning af lavbundsjord, herunder udvikling af metoder 
til at skabe synergi med øvrige arealinteresser i landskaberne.  

Første del af Land4Climate har været en undersøgelsesperiode, hvor administrationerne i 
de involverede kommuner har afsøgt mulige case-områder. Administrationerne i Lejre og 
Roskilde kommuner har begge udvalgt Kornerup Ådal som case-område og ønsker at ind-
drage Nationalparken i det videre arbejde med at udvikle et landskabsprojekt for om-rå-
det. 

Udvalget for Erhverv, Klima og Lokal udvikling i Lejre Kommune har godkendt, at admini-
strationen i kommunen kan arbejde videre med at udvikle et landskabsprojekt for Korne-
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rup Ådal i samarbejde med Roskilde Kommune og Nationalparken.  Klima- og Miljøudval-
get i Roskilde Kommune behandler forslaget om et fælles landskabsprojekt i ådalen 
på et møde onsdag den 4. juni.  

Formålet med projektet er at udvikle en helhedsplan for ådalen, der både styrker biodi-
versiteten og den sammenhængende natur, bidrager til at mindske C02-udledningen fra 
kulstofrige lavbundsjorder, begrænser kvælstofudledningen til søer og fjorden og ikke 
mindst skaber et lokalt fællesskab om udviklingen af Kornerup Ådal. Projektet vil kunne 
understøtte ambitionerne i Den Grønne Trepart og har potentiale til at kunne indgå i om-
lægningsplanen, der udarbejdes af den lokale trepart i 2025.  

De to kommuner og nationalparken vil sammen lægge en plan for inddragelse af samtlige 
aktører, herunder lodsejere, borgere, interesseorganisationer, forsyningsselskaber og lo-
kale foreninger. Det vil være helt centralt for projektet, at det skabes med stor lokal op-
bakning/involvering og alene vil blive gennemført ad frivillighedens vej. 

Det bemærkes, at Udvalget for Erhverv, Klima og Lokal udvikling i Lejre Kommune også 
har godkendt et case-område for Langvad Å mellem Lejre og Øm som et andet case-om-
råde. Da dette case-område ligger uden for nationalparkens afgrænsning, kan Nationalpar-
ken ikke indgå i et samarbejde om udvikling af en helhedsplan for dette område. 

Indstilling: 
Det indstilles, at Nationalparkens sekretariat kan indgå i et samarbejde med Lejre og Ros-
kilde kommuner om at udvikle et fælles landskabsprojekt for Kornerup Ådal med tæt ind-
dragelse af alle relevante aktører.  
 
Projektet vil blive forelagt bestyrelsen igen, når der er udarbejdet en nærmere projektbe-
skrivelse med tids- og finansieringsplan og afgrænsning af projektområdet.   
 
Beslutning: 
Indstillingen blev godkendt med den anbefaling fra Jan Søndergaard, at man ikke skal 
kalde det ”projektområde” men ”interesseområde” når det præsenteres for lodsejerne 
(der skal jo være tale om frivillig tilslutning). 
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9.6 Valg af nyt rådsmedlem   

 
Baggrund 
Jens Kristan Jacobsen, der repræsenterer Hvalsø Byforum i Nationalparkrådet, ønsker at 
udtræde af rådet og overdrage pladsen til Line Jacobsen forperson for Hvalsø Byforum. 
Jens Kristian har valgt at lægge sine kræfter i formandsposten for Tadre Mølles venner.  

 
Indstilling: 
Det indstilles, at bestyrelsen godkender, at Line Jacobsen overtager rådsposten fra Jens 
Kristian Jacobsen 
 
Beslutning: 
Indstillingen blev tiltrådt 
 

 

 

Orientering 

9.7 Fjordprojekt: Samarbejde mellem DHI (Dansk Hydraulisk Institut), DTU Aqua, 
AU og Nationalparken 

 v. Anders Bülow 

Anders Bülow orienterede om et projektsamarbejde under opsejling mellem marine for-
skere fra hhv. DHI, DTU Aqua, AU og Nationalparken om mere detaljerede kortlægninger 
af biologien i Roskilde Fjord, bl.a. ved e-dna prøvetagninger og –analyser heraf, i samar-
bejde med frivillige (Citizen Science). 

9.8 Økonomisk status pr. 1. juni 2025 

v/Henrik Sidenius Paaby 

Bilag 9.8a: Prognose 2 og realiseret regnskab maj 2025 

Bilag 9.8b: Bevillingsoversigt maj 2025 

Henrik Paaby refererede til beslutningen på forrige bestyrelsesmøde om prioriteringen af 
de finanslovsmidler, der blev frigjort ved årsskiftet i forlængelse af de ”aflyste” besparel-
ser på bevillingerne til nationalparkerne. Den foreliggende budgetrevision respekterer 
disse prioriteringer samt ønsket om at konsolidere Nationalparkens egenkapital med en 
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opsparing i 2025 på 0,5 mio. kr. Som følge af beslutningen om at investere i en båd (jfr. 
punkt 9.3) vil opsparingen i regnskabet kun blive 280.000 kr. som følge af, at Nationalpar-
ken er underlagt en bevillingsstyring, hvor investeringer straksafskrives. Udgifterne til 
båd reduceres til gengæld i de efterfølgende år.  

 

9.9     Forskerworkshop om et landskabslaboratorium 

v/Anders Bülow, Søren Præstholm og Karen Bie Lilleør 

Bilag 9.9a: Program for workshop 

Søren Præstholm viste videofilm med henholdsvis Eske Willerslev og Minister for Grøn 
Trepart Jeppe Bruus. Han orienterede derefter om indhold og forløb af den afholdte for-
skerworkshop med deltagelse af 77 personer den 2.-3. juni. Workshoppen forløb særdeles 
godt og har høstet stor anerkendelse og ros fra deltagerne. Der resterer nu en opsamling 
af de mange inputs i en afrapportering til Novo Nordisk Fonden, der bevilgede 353.000 kr. 
til afholdelsen af workshoppen. 

9.10 Kystvandråd  

v/ Thomas Vestergaard-Nielsen 

Thomas Vestergaard-Nielsen orienterede om, at det nu er lykkedes at få etableret et 
kystvandråd for oplandskommunerne til de 2 fjorde Isefjorden og Roskilde Fjord. Det endte 
dog med at blive Holbæk Kommune, der stod som ansøger på vegne af de 6 oplandskom-
muner – og ikke som oprindeligt planlagt Lejre Kommune og med Nationalparken som se-
kretariat. Den endelige ansøgning kom imidlertid til at være en kopi af Nationalparkens ud-
kast, så det omfattende arbejde, Nationalparksekretariatet havde lagt i udarbejdelsen af an-
søgningen var ikke spildt. Nationalparksekretariatet undrer sig over forløbet men glæder 
sig over, at det lykkedes at få etableret et kystvandråd. Efter aftale med Lejre Kommune 
fakturer Nationalparken for sin arbejdsindsats. 

 
9.11 Formanden orienterer 

v / bestyrelsesformand Torben Flinch 
 
Intet yderligere 
 
9.12 Sekretariatet orienterer 

v/ Anders Bülow 
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Bilag 9.12a – Orienteringer fra sekretariatet 
 

Intet yderligere ud over Bilag 9.12a 

 

9.13   Eventuelt  


